
 

 

 

ZAŁĄCZNIK DO RAPORTU Z II ETAPU KONSULTACJI PZMM 

(KONSULTACJE DZIECI I MŁODZIEŻY) 

Wykaz odpowiedzi zebranych metodą AnswerGarden – Co jest dla Ciebie najważniejsze  
w Zrównoważonej Mobilności? 

mniej zanieczyszczeń powietrza! 16 

jest ekologiczna 5 

kultura jazdy, znajomość drogowskazów 5 

więcej autobusów elektrycznych. 4 

że życie będzie lepsze 3 

elektryczne rowery 2 

G wiz do wynajęcia za 5 zł za dzień 2 

stop obwinianiu samochodów spalinowych 2 

zakaz samochodów z silnikiem Diesla 2 

więcej ekoinfrastruktury 2 

tyle samo miejsca dla każdego 2 

punktualna i sprawna komunikacja miejska 2 

bezpieczeństwo, sprawność 2 

ograniczyć jazdę w mieście 1 

mniej ludzi = mniej samochodów 1 

odpowiedzialność na drodze 1 

żeby był większy ruch hulajnóg i rowerów 1 

tani wynajem aut elektrycznych 1 

więcej infrastruktury na prąd 1 

nowe centrum 1 

koncentruje się na tramwajach 1 

zminimalizowanie korków w miastach 1 



 

 

koncentracja na pojazdach elektrycznych 1 

mniej narzekania na samochody spalinowe 1 

więcej samochodów elektrycznych 1 

nowe eko autobusy i tramwaje 1 

żadnych autobusów spalinowych 1 

zorganizować w Poznaniu Formułę E 1 

więcej nowoczesnych przystanków 1 

pojazdy z systemem odzyskiwania energii 1 

Nwm (skrót od sformułowania „nie wiem”) 1 

 

Wykaz odpowiedzi z pytań otwartych w ankiecie 

Jak chciałbyś, żeby wyglądał Poznań za 10 lat? 

1. Chciałbym, aby Poznań był nowoczesną metropolią; 
2. Żeby jeździło więcej tramwajów i wszystkie autobusy były elektryczne (nowoczesne); 
3. Przyjaźnie; 
4. Za 10 lat, a nawet wcześniej, chciałbym, żeby w centrum miasta i ogóle Poznania było 

więcej zieleni (drzew, kwiatów, krzaczków, trawy). Łatwiejszy dostęp do służby zdrowia. 
Żeby rząd podejmował mądrzejsze decyzje; 

5. Może być taki sam, ale żeby było więcej basenów i term; 
6. Nowocześnie, logistycznie rozwinięty bardziej niż teraz; 
7. Więcej ścieżek rowerowych i sygnalizacji świetlnej; 
8. Tak jaki jest, żeby został; 
9. Czysto i spokojnie oraz dużo zieleni; 
10. Nie chciałabym, żeby były ogromne nowoczesne budynki. Z tego co opowiadała mi babcia 

za jej młodości było fajnie, była fajna atmosfera, a dzieci w naszym wieku nie siedziały  
z głową w telefonach tak jak teraz. Chciałabym, żeby przede wszystkim było czyste świeże 
powietrze. Więcej drzew i roślin, a mniej takich ogromnych budowli :) 

11. W mieście ma być więcej zieleni; 
12. Żeby było więcej parków i roślinności, ponieważ w XXI wieku jest coraz więcej nowoczesnej 

technologii; 
13. Był czysty i zielony; 
14. Chciałabym, żeby Poznań za 10 lat miał więcej parków, roślinności lub miejsc spotkań dla 

starszych ludzi; 
15. Nowoczesny, pełny szybkich środków transportu, ale także żeby było dużo parków  

i przestrzeni do siedzenia na świeżym powietrzu, by moje dzieci nie musiały siedzieć  
w domach; 

16. Chciałabym, aby na ulicach było czysto i aby na chodnikach nie leżały psie kupy; 
17. Pusta odpowiedź 
18.  By było więcej drzew i ich nie wycinano; 
19. Więcej zieleni i placów zabaw. Mniej samochodów; 



 

 

20. Chciałabym, żeby był bardziej czysty i aby wszędzie można się było dostać bez większych 
problemów; 

21. Więcej zieleni; 
22. Tak samo jak teraz; 
23. Ekologiczny, z dużą ilością zieleni, czysty, bez smogu; 
24. Chcę, żeby był czysty; 
25. Żeby Poznań miał więcej roślinności; 
26. Bez wirusa Covid-19; 
27. Zielony; 
28. Tak jak teraz; 
29. Tak jak teraz; 
30. Był czysty i bezpieczny oraz miejsca parkingowe dla mieszkańców tylko, brak korków; 
31. Bardziej Elektryczny, więcej autobusów elektrycznych, bardziej nowoczesny, bez zakazu aut 

spalinowych [ponieważ narzekanie na auta spalinowe (nie diesle) jest bez sensu]; 
32. Chciałbym, żeby nie było korków na ulicach; 
33. Tak jak wygląda; 
34. Nowocześnie; 
35. Czysty; 
36. Więcej zieleni, żeby dzieci miały gdzie spędzać miło czas; 
37. Bez aut na paliwo, tylko na elektryczność; 
38. Żeby było dużo roślinności. 

Jakie jest twoje marzenie dotyczące mobilności i komunikacji w Poznaniu? 

1. Brak pojazdów spalinowych; 
2. Żeby wszystkie samochody ludzie zamienili na rower lub rower elektryczny i hulajnogę lub 

hulajnogę elektryczną; 
3. Mniej spalin; 
4. Żeby był łatwiejszy dostęp do różnych miast typu Warszawa, Kraków, Wrocław itp. za niską 

cenę; 
5. Żeby w tramwaju brzydko nie pachniało; 
6. Więcej pojazdów szynowych z serii Modertrans, Moderus Gamma; 
7. Więcej rowerów; 
8. Żeby ludzie spotykali się nawzajem po przyjacielsku, a nie patrzyli się na swoje telefony; 
9. Czysto; 
10. Żeby ludzie częściej poruszali się na rowerach lub pieszo; 
11. Nie mam zdania na ten temat; 
12. Żeby ludzie komunikowali się ze sobą za pomocą rozmów nie przez telefon, a na żywo; 
13. Komunikacja miejska ogólnodostępna i tania; 
14. Chciałabym, żeby zostało wprowadzonych więcej nowych tramwajów bez schodków na 

wejściu, ponieważ niektóre osoby niepełnosprawne właśnie z tego powodu wybierają 
samochody, które zanieczyszczają środowisko; 

15. Moim marzeniem jest, aby ten Poznań nie był taki zakorkowany, bym mogła zawsze 
dojechać na czas i nie musieć płacić swoim nerwami; 

16. Brak korków i dużo miejsc parkingowych; 
17. By więcej osób jeździło rowerem; 
18. Tramwaj; 
19. Aby drogi (nierowerowe) były równiejsze, ponieważ bardzo ciężko jest poruszać się na 

rolkach czy deskorolce po mieście; 
20. Latające samochody; 



 

 

21. Chciałbym, żeby było więcej ścieżek rowerowych i żeby tramwaje się nie spóźniały; 
22. Moim marzeniem jest, aby Poznań miał komunikatory; 
23. Elektryczne autobusy, taksówki; 
24. Ograniczenie wydalania spalin przez autobusy; 
25. Żeby autobusy wszędzie dojeżdżały; 
26. Teleport podręczny na ładunki teleportacji, które same się ładują, kiedy się z nich nie 

korzysta; 
27. Darmowy rower, hulajnoga; 
28. Żeby była bardziej rozwinięta; 
29. Chciałbym, żeby ludzie mniej używali spalin; 
30. Brak korków i możliwość zaparkowania samochodu; 
31. Żeby ludzie nie mówili, że auta spalinowe nie z silnikiem Diesla są złe; 
32. Darmowe przejazdy komunikacją miejską; 
33. Nie mam takiego; 
34. Brak korków; 
35. Punktualność; 
36. Nie mam; 
37. Jeździć do szkoły rowerem; 
38. Żeby tramwaje jeździły czyste i żeby wszędzie docierały. 

Jak chciałbyś, żeby wyglądał ruch tramwajowy i autobusowy w mieście? Jakie obecnie problemy 

widzisz? 

1. Lepsze oznakowanie torowiska tramwajów: problem polega na słabym oznakowaniu 
torowiska, co może spowodować wjazd samochodu na torowisko i wypadek; 

2. Autobusy (paliwowe) zanieczyszczają powietrze; 
3. Za dużo ludzi jest w tramwajach; 
4. Problem 1) Osoby pijane są wpuszczane do tramwajów, przez to dochodzi do 

niepotrzebnych sprzeczek o byle bzdety. Problem 2) Nieprzyjemny zapach w tramwajach, 
autobusach, ogólnie moim zdaniem środki komunikacji miejskiej powinny być czyszczone 
co każdy wyjazd z pętli. Problem 3) W czasach, gdy panuje koronawirus (COVID 19) 
powinny być preparaty odkażające ręce; 

5. Trzeba długo czekać na tramwaj, a ruch powinien się zmienić tak, żeby nie trzeba było 
długo czekać na tramwaj i żeby się nie spóźniał; 

6. Więcej zróżnicowanych tras; 
7. Za mało tramwajów i autobusów; 
8. Ludzie się przepychają, niektórzy nawet nie mają kultury i krzyczą na cały głos; 
9. Jest za mało pojazdów; 
10. Rano, gdy jadę do szkoły, tramwaj jest przepełniony, nie ma gdzie usiąść, szczególnie 

problem z tym mają osoby starsze. Czasem również tramwaj się spóźnia, a gdy się gdzieś 
śpieszę, jest z tym ogromny problem; 

11. Brak punktualności; 
12. Tak samo jak jest teraz. Moim zdaniem nie ma obecnie problemów z tym; 
13. Żeby komunikacja jeździła często i do wielu miejsc w mieście; 
14. Problem, jaki często zauważam, to to, że tramwaje poruszają się odrobinę za wolno i jak 

patrzę często, kiedy jadę autem, wyprzedzam tramwaj; 
15. Za dużo ludzi w tramwajach w godzinach szczytu; 
16. Chciałbym, by tramwaje i autobusy się nie spóźniały; 
17. Zatłoczone tramwaje; 



 

 

18. Żeby autobusy się tak bardzo nie spóźniały i aby na każdym przystanku tramwajowym 
znajdowały się tablice, na których jest napisane, kiedy będzie tramwaj; 

19. Chciałbym, żeby tramwaje i autobusy były punktualne i żeby można było nimi dojechać do 
wszystkich rejonów miasta; 

20. W tym, że autobusy powodują zanieczyszczenie powietrza, a w tramwajach jest mało 
miejsca; 

21. Chciałabym (jak już wspomniałam powyżej), aby autobusy były elektryczne. Nie poruszam 
się środkami publicznymi, więc nie mam zdania o problemach; 

22. Tramwaje często przyjeżdżają albo wcześniej, albo się spóźniają; 
23. Żeby komunikacja miejska była odkażana. Bardzo często spóźnia się; 
24. Bardziej zmobilizowany, a problemem są korki; 
25. Dla autobusów to są korki; 
26. Żadne; 
27. Żeby zwiększyć linię autobusów oraz tramwaju, gdzie jest spory tłok na danej trasie; 
28. Bez zmian; 
29. 1) Więcej elektrycznych tablic na przystankach. 2) Więcej miejsc siedzących w pojazdach 

miejskich. 3) Żeby motorniczy lub kierowca autobusu nie odjeżdżali ludziom sprzed nosa 
[Np. czekali ok. 30 sekund po ostatnim wchodzącym pasażerze]. W okresie szkolnym 3 na 5 
dni w tygodniu tramwaj odjeżdża mi sprzed nosa na przystanku Wierzbięcice. 4) Więcej 
elektrycznych autobusów i tramwajów nowej generacji; 

30. Chciałbym, aby tramwaje oraz autobusy jeździły częściej; 
31. Nie widzę problemów; 
32. Na razie wszystko jest dobrze z tramwajem. Więcej problemu z samochodami; 
33. Problemy: brud, śmierdzący ludzie, brudne siedzenia. Żeby było czysto i szybko; 
34. Nie korzystam; 
35. Nie wiem; 
36. Chciałabym, żeby docierały do każdego domku, ale nie docierają. 

Jak chciałbyś, żeby wyglądał ruch rowerów i hulajnóg w mieście? Jakie obecnie problemy 

widzisz? 

1. Ruch rowerów i hulajnóg jest o tyle niebezpieczny, że na tych środkach transportu można 
wymierzyć duże prędkości, co może powodować wypadki, dlatego powinny być oddzielne 
drogi dla właśnie tych środków transportu; 

2. Za duża samowolka, za mało pasów ruchu dla tych środków transportu; 
3. Aby były trasy dla rowerów w każdym miejscu; 
4. Problem 1) Rowerzyści i hulajnogarze dosyć często jeżdżą po miejscach niedozwolonych, 

gdzie np. nie ma wystarczającej przestrzeni, żeby takowe pojazdy mogły prowadzić na 
chodniku. Problem 2) Takowe osoby często nie patrzą dookoła, co się dzieje na drodze i np. 
może nie zauważyć pieszego, co może doprowadzić do naprawdę niebezpiecznej sytuacji. 
Raz, gdy byłem w górach, wracałem do domu i jakiś nastolatek jechał z małej górki i mnie 
nie zauważył (prawie we mnie wjechał, dosłownie o mały włos brakowało). Problem  
3) Rowerzyści czy hulajnogarze mogą jeździć po asfalcie (drodze dla samochodów). Nie po 
to są Drogi Dla Rowerów, żeby nimi nie jeździć; 

5. Ja problemy widzę takie, że teraz można jeździć równolegle, a chciałabym, żeby jeździło się 
w rzędzie; 

6. Brak miejsc do zabezpieczenia rowerów; 
7. Za mało ścieżek rowerowych; 
8. Codzienne przewracanie się i kradzież; 
9. Brak doprecyzowania przepisów; 



 

 

10. Jeżdżące hulajnogi po chodniku; 
11. Hulajnogi są porozrzucane po Poznaniu, kierowcy bardzo często jeżdżą zbyt szybko. 

Chciałabym, żeby było więcej dróg rowerowych i „hulajnogowych”, żeby hulajnogi nie 
jeździły po chodniku, gdy jest tyle ludzi; 

12. W mieście jest mało dróg rowerowych; 
13. Żeby było więcej dróg rowerowych. Nie widzę obecnie problemów z tym; 
14. Zakaz poruszania się rowerów i hulajnóg po chodnikach; 
15. Chciałabym, by zostały wprowadzone specjalne drogi dla elektrycznych hulajnóg, 

ponieważ gdy jadą drogą rowerową, to niektórzy rowerzyści karzą im zjeżdżać na chodnik, 
gdzie często dochodzi do wypadków, w których ludzie prowadzący hulajnogi przez 
niedopatrzenie wjeżdżają w pieszych; 

16. Chciałabym, żeby dla rowerów i hulajnóg było więcej wyznaczonych dróg, bym nie musiała 
się bać, że nagle wjadę w kogoś i mu zrobię krzywdę; 

17. Hulajnogi jeżdżą po chodnikach i przeszkadzają pieszym; 
18. By miały osobne przejazdy, oczywiście mamy drogi rowerowe, mogłoby ich być więcej; 
19. Więcej ścieżek rowerowych; 
20. Chciałabym, aby było więcej miejsc z miejskimi rowerami i żeby chodniki były bardziej 

wyrównane, żeby jeździć na hulajnodze; 
21. Moim zdaniem hulajnogi to jest niewypał, bo jeżdżą, jak im się podoba. Wiele razy byłam 

otarta przez inne osoby jeżdżące na hulajnogach, a rowerzyści jeżdżą po chodniku,  
a zwłaszcza na ul. św. MARCIN też tak nie powinno być; 

22. Chciałbym mieć bezpieczną drogę rowerową do szkoły; 
23. Żeby rowery i wypożyczanie hulajnóg było za darmo; 
24. Ludzie na hulajnogach – tych niedawno wprowadzonych – jadą za szybko i odkładają  

w nieodpowiednie miejsca hulajnogi, np. na środku chodnika; 
25. Ludzie często nie korzystają ze ścieżek rowerowych, a hulajnogi są zostawiane  

w nieodpowiednich miejscach; 
26. Więcej dróg rowerowych. Nie przestrzegają przepisów; 
27. Więcej ich, a problem to cena roweru; 
28. Oddzielna droga; 
29. Za mało dróg rowerowych; 
30. Problem jest w Poznaniakach, ponieważ nie umieją się dostosować prędkością, gdy 

poruszają się po chodniku; 
31. Bez hulajnóg – są niebezpieczne na chodnikach, rowery owszem, na wyznaczonej trasie; 
32. 1) Więcej dróg rowerowych. 2) Więcej stacji naprawy rowerów (Np. pompka, ważne klucze 

do regulacji roweru). 3) WPROWADZIĆ PRZEPISY DLA HULAJNÓG ELEKTRYCZNYCH. Osoby 
korzystające z tych pojazdów często jadą, jakby byli królami ulicy, zajeżdżają drogę, raz 
prawie jeden rozjechał moją babcię na ulicy, zachowują się, jakby wszystko było im wolno; 

33. Szersze drogi dla rowerów; 
34. Nie ma problemów; 
35. Więcej rowerów dla dzieci; 
36. Żeby się stosowali do przepisów drogowych; 
37. Problem jest, gdy jeżdżą chodnikami, nie patrząc na ludzi, a obok znajduje się ścieżka 

rowerowa; 
38. Chciałbym, żeby dużo ludzi jeździło na rowerze i hulajnodze. Za mało ludzi jeździ na 

rowerze i hulajnodze; 
39. Że niektóre ścieżki urywają się w niektórych momentach. 

 



 

 

Jak obecnie wygląda ruch pieszych w Twojej okolicy? Jakie są w nim problemy? Co chciałbyś 

zmienić? 

1. Problem ruchu pieszego jest mały, natomiast jest taki jak np. brak w niektórych miejscach 
barierek oddzielających chodnik od ulicy. Taka uwaga nie dotyczy tylko osób starszych, ale  
i dzieci młodszych, które mogą wejść na ulicę z powodu właśnie braku barierek; 

2. Żeby rowerzyści nie jeździli po chodniku, żeby były drogi wyraźnie wydzielone dla 
pieszych; 

3. Brak tras rowerowych i mało przejść dla pieszych; 
4. Ruch w mojej okolicy jest dosyć spokojny, jako że nie mieszkam w pobliżu centrum, tak jak 

np. Małe Garbary, Wilda lub Stary Rynek. Problem pierwszy: Na chodniku w mojej okolicy 
ludzie chodzą, jakby mieli koronę na łbie (myślą, że im wszystko wolno). Doprowadza to do 
niepotrzebnych kłótni i ogólnie jest to bez sensu. Zmienić bym chciał to, żeby było w mojej 
okolicy więcej zieleni, jak było kiedyś. Więcej drzew itp.; 

5. Nie ma żadnych problemów; 
6. Ruch pieszych bardzo duży. Nie ma problemu; 
7. W centrum miasta nie ma sygnalizacji świetlnych, przez co piesi cały czas przechodzą przez 

pasy, a samochody nie mogą przejechać i tworzy się korek; 
8. Przeklinanie, dużo ludzi pijanych, bezdomnych, kradzieże, kłótnie, przez które nie mogę 

zasnąć. Właśnie to, co chciałabym zmienić. 
9. Wszędzie daleko; 
10. Bardzo dobrze; 
11. W mojej okolicy pieszych nie jest za dużo, więc nie mam się do czego przyczepić, ale to  

z powodu tego, że mieszkam na granicy Poznania; 
12. Brak problemów; 
13. W mojej okolicy niektórzy chodzą przez park, a niektórzy przez drogę na ulicy. Nie ma z tym 

problemów. Żeby było więcej przejść dla pieszych; 
14. Nic; 
15. W mojej okolicy nie mam żadnych problemów z chodnikami; 
16. W mojej okolicy nie ma żadnych problemów z pieszymi; 
17. Ponieważ mieszkam w centrum miasta, jest za dużo korków i trudno przejść przez ulice; 
18. Ludzie omijają pasy, potem przechodzą przez ulicę. Zmienić powinni się niektórzy ludzie co 

do przechodzenia przez jezdnię; 
19. Ludzie nie mają w pobliżu parku, w którym by mogli odpocząć, a ich dzieci bezpiecznie się 

bawić; 
20. Na niektórych przejściach czeka się bardzo długo, a zielone światło jest krótkie  

(np. przejście na przystanek i do parku z Avenidy); 
21. W ruchu pieszych nie mam nic do sugerowania, wszystko jest OK, tylko na św. Marcinie 

przydałyby się choć jakieś pasy, bo samochody nie przepuszczają pieszych, gdzie mamy 
pierwszeństwo, bo to jednak deptak; 

22. Obecnie problemem są wąskie chodniki i to, że nie czuję się bezpiecznie na przejściach dla 
pieszych; 

23. W sumie to nic; 
24. Raczej dobrze; 
25. Ludzie zagrażają kierowcom. Nie ma świateł i przejść dla pieszych. Żeby było dla pieszego  

i kierowcy więcej przepisów; 
26. Nie ma ruchu pieszych ani żadnego ruchu przez koronawirusa; 
27. Duży – za wąskie chodniki; 
28. Nie ma w nim problemów i nic bym w tym kierunku nie zmieniał; 
29. Nie ma żadnych problemów; 



 

 

30. Nic; 
31. 1) Więcej przejść dla pieszych ze światłami w okolicach ul. Marcelińskiej, Rycerskiej.  

2) Naprawić światła dla pieszych przy ul. Bułgarskiej, obok kompleksu biurowego (wczoraj 
czekałem na nich 10 MINUT!); 

32. Kierowcy sporadycznie przepuszczają pieszych; 
33. Nie ma świateł w niektórych alejach i drogach; 
34. Jest brudno; 
35. Tłumy ludzi, hulajnogi, rowery na chodnikach, nie przestrzega się bezpieczeństwa pieszych; 
36. Żeby rowery i hulajnogi nie jeździły chodnikami, ponieważ jest bardzo dużo ścieżek 

rowerowych, z których co poniektórzy nie potrafią korzystać niestety; 
37. Nie wiem; 
38. Ludzie przechodzą, gdzie chcą, i nie ma pasów. Chciałabym, żeby były pasy. 

 


